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Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Baggrunden for planlægningen af bebyggelsen 
var den store boligmangel i København. 

Siden 1930´erne var kravet om bedre boliger 
vokset hvilket medførte store saneringer af 
usunde boliger som i Borgergadekvarteret.

Københavns kommune opkøbte byggegrunde 
med henblik på at opføre sunde boliger.

Egnsplanen udkom i 1947 og er den 
planmæssige ramme for bebyggelsen. 

1947 Elementhusloven 
1947 Ministerium for Byggeri og  Boligvæsen
1947 Statens Byggeforskningsinstitut SBi
1948 Marshall-hjælp



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Bebyggelsesplanen og placeringen af de 
enkelte hustyper optager grundens topografi 
på en naturlig måde som samtidigt medfører 
at der ikke skulle flyttes jord.

De slyngede vejforløb samt bygningernes 
skiftende placering mod vejen (Gavl/Facade 
– Gavl/ Gavl – Facade/Facade) skaber 
sammen med topografien stor variation. 

Herlevhuse er et meget gennemført 
eksempel på en bebyggelsesplan med 
rødder i ”Havebybevægelsen”

Tilskrives Arkitekt Peder Skole Overgaard
Ansat hos KAB fra 1943-48; leder af A/S 
Dominias byplanafdeling fra 1944-49

Bebyggelsesplan dateret 5. august 1947



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Herlevhuse har en helt særligt kulturhistorisk værdi da det er 
det første store elementbyggerier i Danmark.

Herlevhuse er dermed arnestedet for det industrialiserede 
byggeri, som var en af de vigtigste hjørnesten i opbygningen af 
velfærdssamfundet.

Kombinationen af stor boligmangel, mangel på faglærte murere 
og stor arbejdsløshed blandt ufaglærte, skabte drømmen om et 
enkelt montagebyggeri som kunne udføres af ufaglært 
arbejdskraft, på kort tid og hele året.

Herlevhuse blev bygget samtidigt med at man planlagde 
metoder og byggesystemer til elementbyggeri. 

Der var ingen tidligere erfaringer med et elementbyggeri i så 
stor skala. På trods af den store risiko valgte boligselskabet og 
Københavns Kommune at gennemføre eksperimentet fordi de 
mente at det var i en bedre sags tjeneste. 



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Byggeriet skulle udføres som montagebyggeri for at kunne 
opnå statsstøtte.

For at begrænse antallet af forskellige elementer blev husene 
projekteret som modulbyggeri. 

De 51 første huse opføres med system III søjler og bjælker, de 
øvrige med system IV med bærende  facadeelementer. 



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Der er gennem variation og afprøvning af 
forskellige boligtypeplaner arbejdet med at 
undersøge og demonstrere hvordan det samme 
planlægningsmodul og byggesystem kan afføde 
forskellige løsninger.

Hjørner er løst med et selvstændigt element

Der er afprøvet løsninger for både fritliggende 
huse og kædehuse. 

Vinduer og døre er placeret på forskellige måder 
og indretningen er tilpasset forskellig orientering.

Fordelingsrummet er løst på flere måder.

Forskydninger i bygningskroppen som skaber 
udvendige rum med læ og ly 

Alle huse har bryggers eller kælder. 

Type E System III 



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Type A 36 stk. Type B 72 stk.



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Type C 56 stk. Type D1 35 stk.



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Type D2 23 stk. Type E 36 stk.



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Flere arbejdsudvalg blev i 1947 nedsat for at fremkomme 
med forslag til nye rationelle byggemetoder.

Civilingeniør Peter Hartmann og civilingeniør N. j. 
Manniche er begge som specialister engageret i 
arbejdsudvalg og deltager i udarbejdelse af normer for de 
nye byggemetoder og materialer.

De almene boligselskaber planlagde gennemførelsen af 
store boligprojekter hvor de nye ideer skulle afprøves. 

Forretningsejendommen ved Herlev Ringvej er en 
afprøvning af forskellige byggesystemer og facadeudtryk 
som var under projektering til bebyggelserne Bellahøj og 
Søndermarken samtidigt med opførelsen af Herlevhuse. 



Herlevhuse – bebyggelsens kvaliteter

Herlevhuse er udpeget som bevaringsværdig i kommuneplanen. 



Tekniske udfordringer og løsninger

1947 Byggetilladelse

1996 Facaderenovering og nye tagplader

1970 Centralvarme oliefyr

1948 Byggestart

1972 Iso kærn i skorstene

2000 IDEAL COMBI vinduer

2025 Fjernvarme

1975 Teaktræsvinduer

1950 Aflevering

1980erne Naturgas

1950erne Supplerende opvarmning
1950 Garager

2021 Tilstandsundersøgelse

2002 registrering af tilbygninger

2021 Tilstandsundersøgelse

1980erne hulmursisolering system III

1990 Betonkonstruktionernes stabilitet undersøges 



Tekniske udfordringer og løsninger

Stor mangfoldighed

Herlevhuse er fortsat præget af 
pionerånden fra 1950´erne.

Mange beboere passer i vidt omfang selv 
deres hus og have – det er skønt og 
man får det som man selv vil have det.

Det private initiativ har medfører at 
der gennem årene er sket en voldsom 
knopskydning på de originale bygninger.

Forud for en stor renovering skal der 
tages stilling til de enkelte tilbygninger da 
det har stor betydning for 
byggeprocessen og økonomien. Google 2023 Registrering 2002



Tekniske udfordringer og løsninger

Armering ruster

Der var meget lidt erfaring med 
elementbyggeri før Herlevhuse.

Materialemangel efter 2. verdenskrig 
betød at der blev sparet på cement og 
jern i betonelementerne.

I 1994, 45 år efter opførelsen, var 
betonskaderne så alvorlige at der blev 
iværksat en stor facaderenovering.

I dag ses nye skader som har udviklet 
sig siden renoveringen for 30 år siden.

Normer og krav til betonstyrker og 
konstruktioner er langt højere nu.



Tekniske udfordringer og løsninger

Utæt klimaskærm

Vinduerne blev skiftet i 2000

Samlingen mellem vindue og facader er 
ikke udført korrekt.

Termografirapport fra foråret 2023 
konkluderer:

"De registrerede forhold ses ikke som 
atypiske for bygningens alder, men 
forholdene er uacceptable i forhold til 
nutidige forventninger til en bolig. En 
gennemgribende renovering 
anbefales."

Forbedring af energirammen herunder 
tætning af klimaskærmen indarbejdes i 
en helhedsplan.



Tekniske udfordringer og løsninger

Radon

Oprindelige terrændæk er ikke lufttætte så der kan trænge 
radon op fra undergrunden.

Afdelingen har udført målinger fordelt over hele bebyggelsen.
Forbedring af indeklima herunder indhold af radon skal 
indarbejdes i en helhedsplan.

Der er som forsøg etableret mekanisk ventilation med 
varmegenvinding i udvalgte boliger som efter kort tid har 
reduceret indholdet af radon markant.

Forbedring af indeklima herunder indhold af radon i 
boligerne skal indarbejdes i en helhedsplan.

Der er ingen grund til bekymring - husk at lufte ud.



Tekniske udfordringer og løsninger

Trafikstøj

Herlevhuse ligger i et meget støjudsat område.

Tiltag som kan reducere støjgener i og udenfor 
boligen skal indtænkes i en helhedsplan.



Tekniske udfordringer og løsninger

Hvad er fællesnævnere

Herlevhuse består af 7 forskellige hustyper

3 hustyper er i begge byggesystemer

23 hustyper har delvis kælder

De fleste huse er ændret gennem tiderne af de 
forskellige beboere som har boet i husene

Grundene er kuperet og haverne er forskellige 
da de følger det slyngede vejforløb 

Vejene er smalle og har kun et fortov 

I praksis er der tale om 258 forskellige huse

Det er afgørende at finde fællesnævnere for at 
finde kvaliteter som skal bevares og finde fælles 
udfordringer og løsninger



Tekniske udfordringer og løsninger

Nedslidte kloakker
• Rotter

Nedbrudte tagplader
• Vandskader
• Fugt
• Råd
• Rust

Utidssvarende klaplag
• Varmetab
• Kondens
• Radon
• Myrer

Utidssvarende loftsisolering
• Varmetab
• Støv
• Asbest

Betonkonstruktioner
• Karbonatisering
• Beton revner
• Armering ruster
• Varmetab
• Kondens

Indeklima
• Kolde overflader
• Træk fra vinduer og døre
• Individuel ventilation

Vinduer og døre
• Manglende tætning
• Varmetab

Varmeanlæg
• Utidssvarende
• Indbygget i efterisolering

El installationer
• Utidssvarende sikring
• Manglende kapacitet
• For få grupper

Spær
• Underdimensioneret
• Manglende stabilitet



Tekniske udfordringer og løsninger

Ny tagdækning
• Insekt- og mussesikring
• Brandsikring ved rækkehuse

Betonkonstruktioner
• Betonreparationer
• Overfladebehandling
• Efterisolering

Vinduer og døre
• Pakning og tætning

Spær
• Forstærkning

Kloakker
• Rottespærre
• Relining

Utidssvarende klaplag
• Varmetab
• Radon
• Myrer

Tidssvarende loftsisolering
• Energibesparelse
• Ny loftstrappe og gangbro

Indeklima
• Fugt, radon og CO2 fjernes
• Varmere overflader
• Ingen kondens

Varmeanlæg
• Fjernvarme
• Mindre varmebehov

El installationer
• Helt nye el - installationer

Mekanisk ventilation
• Varmegenvinding
• Lavere opvarmningsbehov
• Forbedret indeklima



Tage

Tagpladerne fra renoveringen i 1994 - 1996 
er af ringe kvalitet og under 
stærk nedbrydning.

Driften skifter løbende tagplader, så snart 
der konstateres svigt.

En tagrenovering vil medføre en lang række 
nødvendige følgearbejder, herunder bla.:

• Stillads med totaloverdækning
• Miljøsanering af loftrum
• Opretning af spær og gavle
• Ny loftstrappe
• Ny varmeisolering
• Forhøjet gangbro
• Demontering og reetablering af alle 

gennemføringer

Husk at se efter og kontakt 
ejendomskontoret hvis du har mistanke om 
utætte tagplader.



Tage

Økonomi



Fjernvarme

Tidsplan for udbygningen af fjernvarme peger 
foreløbigt på at det tidligst vil være muligt at 
etablere fjernvarme i Herlevhuse efter 2025

KAB følger tæt med i planerne og deltager i 
møder med kommune og forsyning.



Pause 5 min



Hvad er en Helhedsplan?

Landsbyggefondens formål er at støtte meget omfattende renoveringer.

For at opnå støtte fra renoveringsstøtteordningen skal der udarbejdes en 
ansøgning (en helhedsplan) som begrunder at afdelingen har:

"væsentlige problemstillinger/ekstraordinære udfordringer"

Ansøgningen skal indeholde:

"en systematisk opgørelse af omfang af fejl, svigt og egentlige skader, 
samt en grundig byggeteknisk vurdering af skadesårsagen"

En helhedsplan giver de bedste muligheder for økonomisk støtte til flest 
mulig af de nødvendige renoveringsarbejder. Og for at gennemføre et samlet 
renoveringsprojekt, hvor løsninger spiller godt sammen. Det sikrer, at 
huslejen ikke bliver for høj. Helhedsplanen udføres i samarbejde med 
Landsbyggefonden, kommunen, boligselskabet, og rådgivere. 
Huslejestigninger kommer først når renoveringen er slut.

Landsbyggefonden støtter ikke almindelige vedligeholdelsesarbejder.

En helhedsplan tager tid! Den grundige byggetekniske dokumentation 
kræver mange undersøgelser. Det giver til gengæld sikkerhed for valg af 
gode løsninger. Mange parter (inkl. beboerne!) skal høres og godkende 
projektet. Det giver til gengæld sikkerhed for bred opbakning.

Landsbyggefonden stiller krav til indholdet af 
renoveringen og støtter jf. det nye støtteregulativ 
fra 2021:

- Ekstraordniære udbedrings- og 
opretningsarbejder

- Tilgængelighed
- Ombygning og sammenlægning (blandet 

boligudbud)
- Forbedring af fællesareale (tryghed, trivsel)
- Miljø- og klimavenlige løsninger
- Genhusning (hvis nødvendigt)
- Mfl.



Tidsplan – HELHEDSPLAN

2023 2024 2025 2026 2027

HELHEDSPLAN

Skema A

Projektering

Udbud

Kontrahering

Skema B

Udførelse

2028 2029



Beboerinddragelse  

Byggeudvalget ønsker at inddrage Herlevhuses 

beboere i ideudviklingen

Beboerinddragelsesproces er under tilrettelægning

Processen vil bestå af både workshops og 

informationsmøder

På workshop-møder kan beboerne fremsætte ønsker 

og stille spørgsmål til renoveringsprojektet

I vil blive indkaldt til et informationsmøde, hvor 

processen bliver gennemgået efter sommeren



Tidsplan – Beboerdemokratisk proces

2023 2024 2025 2026 2027

Informationsmøder

Workshops

Afstemning om 
helhedsplan

2028 2029



Spørgeskemaundersøgelse

Byggeudvalget, SAB, KAB og rådgivere vil gerne høre 

beboernes mening om renoveringen af Herlevhuse

Derfor udarbejder vi et spørgeskema, som sendes til alle 

beboere

Svarene vil hjælpe os til at prioritere hvilke arbejder der skal 

gennemføres

Resultaterne vil blive offentliggjort for alle

Deltagelse foregår anonymt

I vil modtage mere information når spørgeskemaet er klart



Spørgsmål

Tak for i aften


